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Vážení spoluobčané, 

obdrželi jste předposlední číslo informačního zpravodaje letošního roku naší sloučené obce.
V uplynulém období, od zveřejnění minulého zpravodaje, bylo dodavatelsky realizováno 

prodloužení vodovodu ve Veselici, oprava dvou kanálových vpustí na místní komunikaci 
u kapličky ve Veselici, oprava chodníku ve Veselici, nátěry vybavení ve školní zahradě, nátěry 
vývěsek ve Veselici a v Suchdole a výsadba 5 000 ks stromků v obecním lese.

Dále dobrovolníci vysázeli 19 ks starých odrůd jabloní podél cesty mezi poli na Nových 
Dvorech, hasiči z Vavřince vysbírali kamení po zbudovaném přivaděči vody z důvodu neobdě-
lávatelného stavu pozemku, obecní pracovníci provedli opravu poškozených obrubníků na cestě 
u rybníka ve Veselici. Místo zpevnili opěrnou zdí pro stabilizaci cesty a na ní osadili obrubníky 
tak, aby voda z cesty nestékala k narušené hrázi, nepodemílala ji a ještě více nepoškozovala.

Stavba víceúčelové budovy v Suchdole probíhá dle plánu, během listopadu bude provedena 
vazba, osazena okna a přes zimu boudou probíhat práce uvnitř budovy. Kolem budovy byl 
proveden zásyp a po provedení přípojky plynu a vody bude místní komunikace přes zimu 
zprůjezdněna. Na jaře se objížďka obnoví.

Do zimy bude provedena nejnutnější oprava poškozené střechy seníku na sběrném dvoře. 
Firmě STAVKOM s. r. o. Boskovice byly reklamovány odpadávající obklady betonových zdí 
na hřbitově a uschlé stromy z důvodu zanedbané rozvojové péče.

Během listopadu budeme na radě a následně na zastupitelstvu obce diskutovat a schvalovat výši 
poplatku za odpady na příští rok a stanovovat hodnotu eko bodu a tím výši slev pro domácnosti, 
které jsou zapojeny do systému třídění odpadů. V uplynulém období se do systému zapojilo 72 % 
domácností, tj. o 2 % více než v minulém období. Díky tomu se množství směsného odpadu snížilo 
na 84,6 kg na osobu za rok. Prosím domácnosti, které se do systému třídění ještě nezapojili, aby 
to zkusili a pomohli tak s dalším snížením množství směsného odpadu a snížili tak množství 
vyvážených nádob se směsným komunálním odpadem, protože náklady za jeho likvidaci 
v budoucnu výrazně vzrostou. Také se stává, že velké nádoby na plasty a papír na veřejných 
prostranstvích obsahují větší množství nesourodých příměsí, které po vytřídění na třídící lince 
společnost SUEZ Využití zdrojů, a. s. musí likvidovat za náklady, které neodpovídají dohodnutým 
cenám za sběr, svoz a odstranění druhotných surovin. Největší množství příměsí je z kategorie 
směsného komunálního odpadu. Prosím občany, aby do separačních nádob ukládali pouze ty 
druhy odpadu, ke kterým jsou určeny. Pokud se tato situace bude pravidelně opakovat, budou obci 
fakturovány náklady spojené s tříděním a likvidací tohoto druhu odpadu dle skutečné ceny příměsi.

Obce byly Hasičským záchranným sborem České republiky informovány, že v českých 
domácnostech dochází každý rok k více než tisícovce požárů, při nichž umírají desítky lidí 
a stovky jsou zraněny. Jen v loňském roce došlo k 1 700 požárům rodinných domů, zemřelo 
při nich 30 lidí, 238 jich bylo zraněno a škody způsobené požáry přesáhly 286 milionů 
korun. Hasiči proto připravili informační kampaň, v níž ve spolupráci se všemi starosty 
a starostkami obcí na území České republiky cílí na jednotlivé domácnosti. Proto obsahem 
tohoto zpravodaje je bezpečnostní desatero, které má za cíl vás preventivně upozornit, na co 
si dát pozor, aby v domácnosti nedošlo k požáru a tím se podařilo snížit počet obětí a výši 
škody na majetku při požárech.

Přeji vám, ať se všem tyto, ale i další nepříjemné události vyhýbají.
Petr Nečas, starosta obce
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USNESENÍ RO VAVŘINEC ZE ZASEDÁNÍ DNE 3. 9. 2019

• Rada obce souhlasí s realizací stavby „Vavřinec – USO na VN 108 pro TS Čistička“, 
jejíž součástí je přeložka sloupu na pozemku p.č. 2003 k přípravě přípojného místa pro 
čističku odpadních vod.

• Rada obce schvaluje pro školní rok 2019–2020 povolení výjimky z počtu dětí v MŠ 
Vavřinec z 25 na 28 dětí.

• Rada obce souhlasí se zveřejněním záměru na odprodej části pozemku p.č. 457/7, ostatní 
plocha, k.ú. Veselice na Moravě, cca 28 metrů čtverečních.

• Rada obce schvaluje smlouvu č.8/2019, č.9/2019 a č.10/2019 o nájmu hrobového místa 
na veřejném pohřebišti ve Vavřinci.

• Rada obce bere na vědomí společné povolení pro stavbu: víceúčelové hřiště s oplocením, 
přístřešek, rozvody srážkové kanalizace včetně vsakovacího objektu, areálové osvětlení 
a zpevněné plochy v rámci stavby s názvem „Stavební úpravy sportovního areálu 
Vavřinec“ a společné povolení pro stavbu: stavební úpravy a přístavba herny, stavební 
úpravy hřiště, zpevněné plochy, prodloužení plynovodu a nová přípojka plynu, rozvod 
srážkových vod se vsakovacím objektem, areálové osvětlení a oplocení s názvem stavby 
„Stavební úpravy sportovního areálu Veselice – Vavřinec, Veselice č.p. 83“.

• Rada obce bere na vědomí upozornění společnosti SUEZ Využití zdrojů a.s. k nutnosti 
přijetí opatření ve sběru, svozu a odstranění odpadů.

• Rada obce bere na vědomí Veřejnou vyhlášku opatření obecné povahy Ministerstva 
zemědělství – Odboru hospodářské úpravy a ochrany lesů, kterou se stanovuje, že při 
zalesňování v období do 31. 12. 2022 je možno použít reprodukční materiál lesních 
dřevin z kterékoli přírodní lesní oblasti a nadmořské výšky, to neplatí pro zalesňování 
reprodukčním materiálem smrku ztepilého.
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• Rada obce nesouhlasí s návrhem právnické osoby STROJE SVOBODA s.r.o., Svitav-
ská 2397, 678 01 Blansko na pořízení změny územního plánu obce Vavřinec pro realizaci 
bytového domu v bývalém objektu prodejny a pohostinství č.p. 7 ve Veselici.

• Rada obce schvaluje dodatek č. 3 ke smlouvě o nájmu č.2/2016/SNB, kterým se pro-
dlužuje nájem bytu č. 3 ve Víceúčelové budově ve Veselici.

• Rada obce rozhodla zaslat obcím podílejícím se na spolufi nancování provozu SDO 
Veselice návrh na změnu stávající smlouvy, spočívající ve zvýšení ceny u komodity 
stavební suť odevzdávanou na SDO Veselice, navýšení o 11,1% na částku 400,- Kč/t.

• Rada obce schvaluje dodatek č.1 ke smlouvě o zřízení pověřence pro ochranu osobních 
údajů, kterým se od 1. 1. 2020 stanoví cena za MŠ Vavřinec a OÚ Vavřinec na 2 300,- Kč 
za měsíc.

• Rada obce schvaluje smlouvu o poskytování servisních služeb na vozidlo Ford Transit 
4x4 (malý kontejnerový nosič) se společností RAŠINO a.s.

• Rada obce schvaluje rozpočtové opatření č.5/2019 s navýšením příjmů o 32,3 tis. Kč 
a výdajů o 32,3 tis. Kč.

USNESENÍ RO VAVŘINEC ZE ZASEDÁNÍ DNE 1. 10. 2019

• Rada obce schvaluje Smlouvu o smlouvě budoucí se společností E.ON Distribuce, 
a.s.  ke stavbě „Vavřinec – úprava DS, Kakáč“, umístění kabelu NN, uzemnění přes 
pozemek obce p.č. 2107, 847/1 k.ú. Vavřinec na Moravě k pozemkům p.č. 2096 a 2097 
k.ú. Vavřinec na Moravě. Jednorázová náhrada za věcné břemeno je sjednána ve výši 
2 000,- Kč bez DPH.

• Rada obce schvaluje Smlouvu o smlouvě budoucí se společností E.ON Distribuce, a.s.  
ke stavbě „Vavřinec – úprava DS, Šindelková“, umístění kabelu NN, pilíř SS  přes pozemek 
obce p.č. 2307, 857 k.ú. Vavřinec na Moravě k pozemku p.č. 2301 k.ú. Vavřinec na Moravě. 
Jednorázová náhrada za věcné břemeno je sjednána ve výši 1 000,- Kč bez DPH.

• Rada obce schvaluje Smlouvu o smlouvě budoucí se společností E.ON Distribuce, 
a.s.  ke stavbě „Suchdol – úprava DS, Rybář“, kabelové vedení NN k pozemku p.č 21/2 
k.ú. Suchdol v Moravském krasu, vybudování nové sloupové distribuční trafostanice, 
přeložení nadzemního vedení VN a nadzemního vedení NN. Dotčené obecní pozemky 
stavbou jsou p.č. 52/1, 1410, 57, 759/1, 836/2, 798/1, 762/1, 329/1, 763, 22/1, 315/1, 58 
k.ú. Suchdol v Moravském krasu. Jednorázová náhrada za věcné břemeno je sjednána 
ve výši 7 700,- Kč bez DPH.

• Rada obce schvaluje se společností E.ON Distribuce, a.s. smlouvu o zřízení věcného 
břemene č.: PV-014330050670/001 stavby „Suchdol – přel. p.b.č. 17, obec“. Umístění 
venkovního vedení NN, podpěrného bodu NN. Jednorázová náhrada za zřízení věcného 
břemene je sjednána ve výši 9 600,- Kč bez DPH.
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• Rada obce schvaluje smlouvu o zřízení služebnosti se společností Česká telekomunikační 
infrastruktura a.s. navazující na realizovanou stavbu vedenou pod označením „11010-
077338 MIMO4x4_O2_M8_BLVES_OK“. Věcné břemeno na pozemku p.č. 474/4 k.ú. 
Veselice na Moravě je sjednáno jednorázovou náhradou ve výši 2 700,- Kč bez DPH.

• Rada obce schvaluje smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení služebnosti se společností Česká 
telekomunikační infrastruktura a.s.  pro realizaci stavby pod označením 16010-053943 
VPIC Veselice n.M. BK novost. RD Kligl. Věcné břemeno na pozemcích p.č. 1053, 1244 
k.ú. Veselice na Moravě je sjednáno jednorázovou náhradou ve výši 1 000,- Kč bez DPH.

• Rada obce schvaluje dodatek č. 9 ke smlouvě o nájmu č.1/2010, kterým se prodlužuje 
nájem bytu č. 2 ve Víceúčelové budově ve Vavřinci.

• Rada obce schvaluje dodatek č. 3 ke Směrnici k systému zpracování účetnictví č.1/2010.

• Rada obce schvaluje spisový řád obecního úřadu obce Vavřinec.

• Rada obce schvaluje rozpočtové opatření č.6/2019 s navýšením příjmů o 105,9 tis. Kč 
a výdajů o 262,8 tis. Kč se zapojením části zůstatku z roku 2018 ve výši 156,9 tis. Kč.

• Rada obce souhlasí s vydáním povolení ke kácení 1 ks smrku na pozemku p.č. 181/2 v k.ú. 
Vavřinec na Moravě a 3 ks smrků na pozemku p.č. 53/1 v k.ú. Suchdol v Moravském 
krasu, 1 ks jedle bělokoré na pozemku p.č. 718/5 v k.ú. Suchdol v Moravském krasu 
v době vegetačního klidu od 1. 11. 2019 do 31. 3. 2020.

• Rada obce souhlasí se zakoupením benzínového foukače – vysavače k zajišťování údržby 
veřejného prostranství.

• Rada obce bere na vědomí odeslání reklamace fi rmě STAVKOM, spol. s r.o., Nádražní 
1132/32, 680 01 Boskovice. Jedná se o reklamaci sadových úprav hřbitova odeslanou 
18. 9. 2019 a reklamaci provedení obkladu betonových zdí betonovými prvky díla 
„Novostavba hřbitova ve Vavřinci“ odeslanou 26. 9. 2019.

• Rada obce bere na vědomí obdržení jedné žádosti o odprodej části pozemku p.č. 457/7 
k.ú. Veselice na Moravě, cca 28 metrů čtverečních, druh pozemku – ostatní plocha dle 
zveřejněného záměru k prodeji pozemku.

• Rada obce souhlasí s umístěním a realizací stavby RD s garáží na pozemcích p.č. 
1112, 1113 k.ú. Veselice na Moravě a s výstavbou zpevněné plochy – příjezdové cesty 
na pozemku p.č. 1103/2 k.ú. Veselice na Moravě a na pozemku ve vlastnictví obce p.č. 
1243 k.ú. Veselice na Moravě s podmínkou budoucího připojení na ČOV.

• Rada obce schvaluje pořízení projektové dokumentace na jednotnou kanalizaci 
na pozemcích p.č. 864/4, 6/1 a 852/8 k.ú. Vavřinec na Moravě.

• Rada obce schvaluje podání žádosti o povolení umístění dopravního zrcadla na křižovatce             
s napojením místní komunikace u čp. 40 na silnici III/37440 ve Vavřinci.
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USNESENÍ ZO VAVŘINEC ZE ZASEDÁNÍ DNE 3. 9. 2019

• Zastupitelstvo obce Vavřinec bere na vědomí zprávu z jednání Rady obce Vavřinec dne 
10. 7. 2019, 5. 8. 2019 a 3. 9. 2019 přednesenou místostarostou obce.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje STANOVY svazku obcí Spolek pro rozvoj 
venkova Moravský kras.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje smlouvu o účasti obce Vavřinec na fi nancování 
díla „Veselice, Turbin – rozšíření vodovodu“ prováděné „Svazkem vodovodů a kanali-
zací“ měst a obcí jako investorem, prostřednictvím Vodárenské akciové společnosti, a.s. 
Obec Vavřinec uhradí Svazku částku do 1 000 000,- Kč bez DPH v termínu do 31. 12. 
2019. Následně polovina skutečných nákladů bude vyfakturována fi rmě Turbin s.r.o.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje prodej části pozemku p.č. 864/1, ostatní plocha 
o výměře 23 m², k.ú. Vavřinec na Moravě, majitelům nemovitosti č.p. 17 ve Vavřinci, 
za cenu 100 Kč/1 m² s tím, že náklady spojené s převodem pozemku ponese kupující. 
Prodej za cenu nižší, než je cena zjištěná vyhotovením znaleckého posudku se zdůvodňuje 
tím, že se jedná o vypořádání dlouhodobého užívacího stavu ze strany kupujícího.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje podání dotační žádosti u Ministerstva pro 
místní rozvoj, z podprogramu 117D815 – Podpora obnovy a rozvoje venkova pro rok 
2020, Dotační titul – Podpora budování a obnovy míst aktivního a pasivního odpočinku 
na Projekt: Stavební úpravy hřiště ve Veselici, dle rozpočtu objekt SO 02.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec bere na vědomí zápis z jednání fi nančního výboru 
konaného dne 5. 6. 2019.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec bere na vědomí rozpočtové opatření č.4/2019 schválené 
radou obce 10. 7. 2019 s navýšením příjmů o 22,7 tis. Kč a výdajů o 144,9 tis. Kč se 
zapojením části zůstatku z roku 2018 ve výši 122,2 tis. Kč.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec bere na vědomí rozpočtové opatření č.5/2019 schválené 
radou obce 3. 9. 2019 s navýšením příjmů o 32,3 tis. Kč a výdajů o 32,3 tis. Kč.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec nesouhlasí s návrhem právnické osoby STROJE SVO-
BODA s.r.o., Svitavská 2397, 678 01 Blansko na pořízení změny územního plánu obce 
Vavřinec pro realizaci bytového domu v bývalém objektu prodejny a pohostinství č.p. 7 
ve Veselici.

 Z ČINNOSTI SOCIÁLNÍ KOMISE

Naše činnost pokračovala i v době letních měsíců. Navštěvovali jsme jubilanty a roznášeli 
blahopřání občanům, kteří se dožili nějakého významného životního výročí.

Také jsme připravili slavnostní Vítání občánků, kde jsme z pěti pozvaných nově naro-
zených dětí uvítali tři z nich (1 chlapce z Vavřince, 1 chlapce z Veselice a 1 holčičku ze 
Suchdolu). Další Vítání bude někdy v zimě.
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Do konce roku plánujeme ještě tyto akce:
15. listopadu se od 17 hodin připravuje sousedské posezení ve Veselici. Na toto setkání 

budou pozváni i občané ze Suchdolu a Nových Dvorů. Doprava bude zajištěna.
22. listopadu se mohou na sousedské setkání těšit občané z Vavřince, začátek bude 

v 16,30 hodin.
Na tyto akce srdečně zveme občany od 65 let a těšíme se na jejich hojnou účast. Bude 

připraveno občerstvení a živá hudba.
17. prosince pořádáme zájezd „ZA KULTUROU“. Vypravíme se do Brna, kde 

v Městském divadle zhlédneme divadelní představení „Horečka sobotní noci“.
Věříme, že se akce vydaří a všichni zúčastnění občané budou spokojeni.

Hana Kočí

 ZPRÁVY Z KNIHOVNY VESELICE

Změna provozní doby knihovny
Počátkem září došlo ke změně provozní doby knihovny. Knihy si můžete přijít zapůjčit 

vždy ve středu od 15.30 do 18.30 hodin. Poté začíná cvičení jógy s paní Klímovou ze 
Suchdolu. V teple knihovny, pěkném prostředí a při relaxační hudbě je cvičení nejen 
balzámem pro tělo, ale i pro duši. Jsme moc rádi, že nám paní Klímová věnuje svůj volný 
čas, patří jí za to náš velký dík.

 
Co venkovské knihovny umějí a mohou

Po šesti letech naši obec opět navštívili knihovníci z celé naší vlasti. Ve dnech 12. - 14. září 
se totiž konal v pořadí již 15. ročník třídenního setkání „CO VENKOVSKÉ KNIHOVNY 
UMĚJÍ A MOHOU“. To pořádala Knihovna městyse Křtiny (Knihovna roku 2017) 
ve spolupráci se Sekcí veřejných knihoven SKIP, Knihovnou Boskovice a naší knihovnou.

Účastníci jubilejního setkání byli ve čtvrtek 12. září uvítáni v sále boskovického kina, 
poté následovala komentovaná prohlídka města a procházka židovským městem. Navečer 
se knihovníci přesunuli do Křtin a pobavili se na společenském večeru.  Následující 
den probíhal v konferenčním sále křtinského zámku odborný program věnovaný tématu 
komunitní knihovny. Zde kromě jiného prezentovaly svoji netradiční činnost knihovnice 
z našeho regionu, knihovna Kořenec a Kladoruby. Okresní metodička regionu Blansko paní 
Helena Jalová pak ve své prezentaci představila rekonstrukce knihoven, které projektovala 
paní Iva Machová z Vavřince. Jen v našem regionu jich bylo několik, ta první (a pro mě 
nejhezčí) byla ta naše, neméně krásné jsou například knihovny v Ráječku, Žďáru, Rájci 
a Křtinách. Odborný program, mimo jiných vzácných hostů, navštívil i PhDr. Vít Richter, 
ředitel Knihovnického institutu NK ČR, a ředitel Moravské zemské knihovny v Brně 
prof. PhDr. Tomáš Kubíček. Po obědě pak starosta František Novotný provedl knihovníky 
po Křtinách a kronikář obce pan Švenda okomentoval prohlídku kostela a kostnice. Den 
byl zakončen společenským večerem na zámečku, kde mimo jiného zajímavého programu 
vystoupila i křtinská krojovaná chasa. 

Milé a velmi přátelské setkání bylo třetí den zakončeno ve Veselici. Hned po ránu přijel 
autobus plný knihovníků a první naše cesta vedla na rozhlednu. Tam účastníky setkání 
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přivítal starosta obce Petr Nečas a nechyběl ani přípitek naší dobrou slivovičkou.  Poté jsme 
vystoupali na rozhlednu a z ptačí perspektivy představili všechny naše místní části i region. 
Další naše kroky pak vedly ke kulturnímu domu, tam čekalo na knihovníky překvapení 
– koloběžkový závod. Protože jsou to hraví a kreativní lidé, ihned vytvořili dvě družstva 
a vytyčenou dráhu projížděli s velkým nasazením. Vítězné družstvo obdrželo slivovičku, 
kterou se rozhodlo dovézt na setkání v roce 2020. Po závodech pak proběhla prohlídka 
hasičky, knihovny a muzea včelařství. Před šesti lety byl kulturní dům rozestavěný, a tak 
byli knihovníci překvapeni, jak se rekonstrukce vydařila a nešetřili chválou. Na sále pak bylo 
nachystáno občerstvení. Všichni si ještě chtěli na závěr setkání popovídat, předat zkušenosti 
a kontakty. Při dojemném loučení jsme si slíbili, že se v roce 2020 opět všichni potkáme 
v Knihovně roku 2018 v Holasovicích v Moravskoslezském kraji. Mnozí se loučili i s tím, že 
k nám přijedou s rodinami na dovolenou, mrzelo je, že bylo málo času vše poznat a moc se 
jim u nás líbilo. Závěrem bych ráda poděkovala všem, kteří na setkání knihovníků pomáhali. 

KNIHA MĚSÍCE 

Evžen Boček: Poslední aristokratka
Pokud se chcete zasmát, pobavit a hlavně nezatěžovat si hlavu vážnými tématy a sta-

rostmi, tak toto odpočinkové čtení je to pravé. Kniha se dočkala i zfi lmování, a to právě 
v říjnu míří do kin. Jak známo, ale kniha je kniha, proto si ji přijděte vypůjčit.

František Antonín hrabě Kostka z Kostky je potomek šlechtického rodu, žijící v New 
Yorku. Po pádu komunistického režimu se s americkou manželkou Vivien a dcerou Marií 
(III.) vrací do Čech, aby převzal rodové sídlo. Kromě zámku „zdědí“ hraběcí rodina i per-
sonál: zpátečnického kastelána, hypochondrického zahradníka a kuchařku, která si ráda 
cvakne a někdy to i přežene. Chudobný navrátilec, krkolomně navazující na slavný rodo-
kmen, emigrantství, místní zemitost, zámek jako konkurenceschopnou atrakci. Na zámku 
tak vznikají komické situace, které v deníku zachycuje Marie III., poslední potomek rodu. 
V knize nenajdete sex, násilí, vraždy ani hluboké myšlenky. Má jedinou ambici: pobavit 
vás – čtenáře.

PODZIMNÍ RECEPTY

Krásné rudé plody dozrávající na keřích šípkových růží nám oznamují, že přichází 
podzim. Nejsou jen hezkou přírodní dekorací, ale také nejdostupnějším a zároveň nejlevněj-
ším zdrojem vitamínu C, ve 100 g dužiny najdeme 200 až 500 mg vitamínu C, což je skoro 
10x větší množství vitamínu C než u citronů. Dále v nich najdeme vitamíny A, K, B1, B2 
a B3, vápník, hořčík, fosfor, draslík a další prospěšné látky, které nám pomohou překonat 
nadcházející období chřipek a nachlazení. Příjemně nakyslý čaj si oblíbí děti i dospělí. Šípek 
lze zpracovat i do marmelád, sirupů, omáček a likérů. Využijte slunečné dny a vydejte se 
na jeho sběr, pár receptů pro zpracování vám přikládám pro inspiraci.

Pečený čaj se šípky 
Ingredience: 2 kg jablek, 1 kg pomerančů, ½ kg citronů, 1,5 kg šípků (pevné, neporušené 
plody), 2 kg cukru, 150 ml rumu, skořice, hřebíček a badyán

Předehřejeme si troubu a nachystáme ovoce. Jablka rozkrojíme, zbavíme jadřinců 
a pokrájíme na kostky. Pomeranče a citrony zbavíme kůry a také pokrájíme. Ze šípků 
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odstraníme špičky a necháme je v celku. Jablka a citrusy rozložíme na plech, zasypeme 
cukrem, zalejeme rumem a přidáme koření. Dobře promícháme a dáme do vyhřáté trouby 
na 180 °C. Pečeme cca 35– 40 minut. Hlídáme, aby se ovoce nepřipékalo, proto často 
promícháváme. Po uplynutí této doby přisypeme omyté a očištěné šípky. Pečeme dalších 
30 minut. Upečený čaj okamžitě vléváme do omytých, sterilních sklenic, zavíčkujeme 
a otočíme dnem vzhůru. Takto necháme až do vychladnutí.

 
Šípkový olej

Zralé plody šípku omyjeme, osušíme, vložíme je do uzavíratelné sklenice zhruba 
do 1/3 a zalijeme kvalitním, nejlépe za studena lisovaným olejem (např. olivovým, mand-
lovým, slunečnicovým). Sklenici necháme stát na slunném místě a každý den ji protřepeme. 
Asi tak  po měsíci olej přecedíme a přelejeme nejlépe do tmavé uzavíratelné skleničky. 
Šípkový olej můžeme používat samostatně (stačí pár kapek oleje aplikovat na odlíčenou 
a vyčištěnou pleť) nebo jej můžeme přidat do domácí kosmetiky, např. pleťových krémů či 
balzámu na rty. Šípkový olej obsahuje velké množství vitamínů (zejména vitamíny A a C), 
minerálů a antioxidantů. Je vhodný pro zralou a suchou pleť, hydratuje, pomáhá předcházet 
vzniku vrásek, redukuje již ty vzniklé má i regenerační účinky, hojí jizvy a popáleniny. 
Využijete jej také na lámavé nehty, akné a pomáhá i na některé druhy ekzémů. 

Šípkový sirup
1 kg čerstvých šípků, 1,5 l vody, 1,5 kg cukru, 2 pomeranče, 1 citron, 100 g zázvoru, 5 lžic 
medu

Šípky omyjeme a zalejeme vodou, necháme chvilku změknout a pak nahrubo rozmixujeme 
tyčovým mixérem. Přidáme na kolečka nakrájený citron a na plátky pokrájený zázvor, kdo 
má rád, může přidat i skořici s hřebíčkem. Necháme v chladnu 24 hodin louhovat. Druhý 
den zahřejeme, ale jen opatrně, aby nedošlo k varu a nezničily se blahodárné vitamíny. 
Uvaříme ze směsi takový silný čaj, pak přecedíme, nejlépe přes plátno, aby v sirupu nezůstala 
zrníčka. Zasypeme cukrem, přidáme med, šťávu z pomerančů a opět pomalu zahříváme, až 
se cukr rozpustí. Přelejeme do sterilních lahví. Velký obsah cukru by měl konzervovat, ale 
raději skladujte v ledničce. Pokud sirup nebudete hned konzumovat, je lepší jej sterilizovat 
nebo zakonzervovat kapkou alkoholu. Používáme ho ke slazení mírně vychlazeného čaje 
nebo k ochucení vody.

Recept na zahybáky paní Celé opět bodoval
Nedalo mi to a do kulinářské rubriky jsem zařadila úspěch, o kterém mnozí neví, ale 

opět krásně zviditelnil naši malou obec. V roce 2010, v rámci soutěže Vesnice roku, pro-
běhla i soutěž regionálních receptů Jihomoravský krajáč, ve které s receptem na zahybáky 
uspěla paní Celá z Veselice. Od té doby uběhlo pár roků, letos se z českého rozhlasu (kde 
paní Celá po soutěži poskytla rozhovor) ozvali a oslovili paní Celou, zda by si s receptem 
na zahybáky nechtěla opět zasoutěžit. Český rozhlas vyhlásil soutěž s názvem Pochoutkový 
rok, ve které si mohou posluchači rozhlasu ověřit, jak dobře se peče právě u nich doma nebo 
načerpat další inspirace. Letos se soutěží v osvědčených sladkých receptech, které vychází 
z českých tradic. Ze soutěžních receptů porota složená z Pavla Pospíšila, Jaroslava Sapíka 
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a Nadi Konvalinkové vybere ty nejzajímavější. Každý týden pak pošle moderátora Patrika 
Rozehnala zjistit, jak se vybraný pokrm připravuje. 

Ten v létě navštívil paní Celou a ta rozhlasovému štábu ukázala, jak se zahybáky 
připravují. Vznikl tak příspěvek do rozhlasu a také video, které můžete najít na webových 
stránkách https://regiony.rozhlas.cz/pochoutkovy-rok-2019-7700985. A co se na webu 
českého rozhlasu píše? „Navštívili jsme úžasnou dámu Jaroslavu Celou, která žije ve svém 
domě ve Veselici v Moravském krasu a nedá na svou obec dopustit. Prozradila nám recept 
své babičky na bramborové tašky plněné mákem a mrkví, kterým se díky způsobu plnění 
říká bramborové zahybáky. Jsou vláčné a jeden vám stačit na ochutnání nebude. Recept 
získala od své babičky, ale sama ho dělá až posledních 15 let. Poprvé smažila zahybáky 
v roce, kdy jsme vstupovali do Evropské unie. To se psal rok 2004. Dokonce už s ním 
bojovala v rámci soutěže o titul Vesnice roku.“

Recept na zahybáky postoupil do užšího kola a paní Celá pojede do Prahy na slavnostní 
vyhlášení soutěže. Budeme jí držet palce. Olga Hájková

Z ČINNOSTI TJ VAVŘINEC

Vážení občané, příznivci sportu.
Podzimní část fotbalové sezóny se blíží svému konci a doufám, že výsledky posledních 

zápasů podpoří moje veskrze dobré hodnocení jejího průběhu. Jednoznačně se potvrdilo 
správné rozhodnutí přihlásit do soutěže tým žáků a z jejich výkonů mám nejen já velkou 
radost. Každým zápasem se kluci a holky zlepšují a jako tým dokáží vzdorovat i výrazně 
silnějším a zkušenějším týmům. Svůj věkový a silový deficit v porovnání se soupeři 
dohánějí dovednostmi a chutí do hry. Několikaletá práce hráčů a trenérů se tedy neminula 
účinkem. Náš tým si z 10 odehraných utkání připsal do tabulky 2 výhry a soupeřům nastřílel 
24 branek. Žáci se s podzimní částí soutěže rozloučili v sobotu 26.10. ve 12 h domácím 
utkáním s Jevíčkem. Přes zimu bude tým trénovat v hale ZŠ Sloup.

A-mužstvo se po velmi slušném začátku soutěže výsledkově trošku zadrhlo a nyní znovu 
nabírá dech. Po domácích výhrách s Voděrady a Svitávkou a vítězném infarktovém derby 
ve Sloupě jsme absolvovali sérii tří venkovních utkání proti silným soupeřům, ze kterých 
jsme nevytěžili ani bod. Napravit výsledkovou i herní mizérii jsme chtěli v domácím utkání 
s Kořencem, ale byla z toho jen bezbranková remíza. Na Lipůvce jsme dokonce vedli 2:0 
a nevyužili celou řadu dobrých příležitostí. Výsledkem byla bohužel opět pouze remíza 
po brance obdržené v poslední vteřině zápasu. Střed tabulky a mnohem lepší atmosféra 
v mužstvu jsou sice oproti zpackanému jaru zlepšením, ale přesto pokukujeme po vyšších 
patrech tabulky a v závěru podzimu bychom se jim chtěli přiblížit.

Výbor TJ také nezahálí. Pro dobrovolníky, kteří nám pomohli s pořádáním pouťového 
programu, jsme připravili večerní posezení v parku s občerstvením. Na sobotu 23.11. 
připravujeme celodenní zájezd do Nechor na putování za svatomartinským vínem. Několik 
míst je ještě volných a případní zájemci se mohou hlásit členům výboru. V nabitém programu 
hledáme vhodný termín podzimní brigády a ve spolupráci s trenérem mužů sestavujeme plán 
zimní přípravy. Hala v Jedovnicích a umělá tráva v Blansku budou doplňovat naše tradiční 
zimoviště, kterými jsou antukové kurty a lesní cesty v okolí Vavřince. Tomáš Musil
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MATEŘSKÁ ŠKOLA VAVŘINEC

V Mateřské škole ve Vavřinci je v letošním školním roce 2019/2020 zapsáno celkem 
28 dětí. Z tohoto počtu je 14 děvčat a 14 chlapců. Děti, které MŠ navštěvují, jsou z obcí 
Vavřinec (13), Veselice (5), Suchdol (3), Nové Dvory (5), Sloup (1) a Těchov (1).

U zápisu pro školní rok 2019/2020 bylo podáno 8 žádostí o přijetí dítěte k předškolnímu 
vzdělávání. Všem žádostem bylo vyhověno a k předškolnímu vzdělávání v Mateřské škole 
Vavřinec bylo přijato všech 8 dětí. V měsíci srpnu byly podány ještě 2 žádosti o přijetí.

Celkem bylo k předškolnímu vzdělávání v MŠ Vavřinec, pro školní rok 2019/2020, 
přijato 10 dětí. Zřizovatelem MŠ – Obcí Vavřinec, byla pro školní rok 2019/2020 udělena 
výjimka z počtu dětí. V porovnání s minulým školním rokem 2018 /2019 se počet zapsa-
ných dětí o jedno dítě zvýšil. Dvě děti přestoupily do jiné MŠ, do 1. třídy ZŠ Sloup odešlo 
7 školáčků – 7 chlapců (6 z Vavřince, 1 z Veselice) a jedna dívka z Nových Dvorů, která 
navštěvovala naši MŠ od 1. března 2019, nastoupila do 1. třídy ZŠ v Letovicích. Pro školní 
rok 2019/2020 byl udělen jeden odklad školní docházky.

Úplata za předškolní vzdělávání je pro školní rok 2019/2020 stanovena opět ve výši: 
250,- Kč. Tyto fi nanční prostředky jsou zahrnuty v provozních nákladech MŠ Vavřinec.

Kolektiv zaměstnanců zůstává nezměněn.
Dne 2. září 2019 – změna provozní doby MŠ – od 6.00 do 15.30 hodin.
Stravování dětí probíhá stejně jako v minulém školním roce.
Vedoucí stravování je paní Jitka Ondroušková, vedoucí školní jídelny v ZŠ Sloup.

Z programu pro děƟ , rodiče i veřejnost v období od září do konce prosince 2019:

Akce v září:
2. 9. Zahájení provozu MŠ – provoz od 6.00 do 15.30 hodin
2. 9. InformaƟ vní schůzka pro rodiče

10. 9. Výukový program pro děƟ  v rámci projektu „Zdraví dětem“, Jak jel Zdravík do ZOO“
25. 9. Medouškovo divadélko, divadelní představení: „Babiččiny pohádky s domácími 

zvířátky“
V měsíci září proběhla v MŠ 2x  prodejní výstavka knih
V rámci charitaƟ vní akce Fond Sidus si rodiče mohli zakoupit pracovní sešity pro děƟ  
„Lepíci – zvířátka“ a ơ m přispět na nemocné děƟ . Příspěvek činil celkem 500,- Kč
Od září opět spolupracujeme s Oblastní pedagogicko–psychologickou poradnou 
Vyškov – pracoviště Blansko, která nabízí screeningové vyšetření školní zralosƟ  pro 
děƟ  předškolního věku – období – leden 2020 
Návštěva Mgr. ChyƟ lové (psycholožka, metodička prevence) 

Akce v říjnu:
1. 10. Drakiáda – pouštění draků s rodiči

 30.9.– 3.10.  Prodejní výstavka dětských knih 2x
3. 10. Výlet na Nové Dvory – procházka podzimní novodvorskou alejí
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10. 10. Beseda s Markem Šolmesem  Srazilem – spisovatelem, hudebníkem, učitelem, 
autorem dětských knih: ,,Pohádky do postýlky“ – v rámci čtenářské pregramotnosƟ , 
(beseda byla hrazena z projektu MAPP II)

15. 10. EdukaƟ vně sƟ mulační program pro předškoláky a jejich rodiče: „ŠKOLIČKA“– 1. lekce
17. 10. TurisƟ cká vycházka do Suchdolu – přímá pozorování krás podzimní přírody – téma-

Ɵ cký celek: ,,Barevný podzim“
18. 10. Návštěva MŠ Vysočany – divadelní představení divadla Paravánek: „Špalíček pohádek“
20. 10. Vítání občánků v obci
24. 10. Jóga pro děƟ  s paní Klímovou
31. 10. Medouškovo divadélko – divadelní představení pohádek: „Třikrát vlk“
31. 10. Podzimní tvořivá dílna s rodiči, spojená se zamykáním lesa a uspáváním broučků

NA CO SE MŮŽEME TĚŠIT A CO PŘIPRAVUJEME DO KONCE ROKU 2019
Akce v listopadu:

12. 11. Výukový program pro děƟ  v rámci projektu: ,,Zdraví dětem“: ,,Cvičíme se Zdravíkem 
a Jedlíkem“

12. 11. EdukaƟ vně sƟ mulační program pro předškoláky a jejich rodiče: ,,ŠKOLIČKA“ – 2. lekce

18. 11. Výukový program pro děƟ , zaměřený na zdraví, zdravý životní styl, s prvky enviro-
mentální výchovy: „Tajemná skříň doktora Stravy“ – ve spolupráci s Rezekvítkem 
(organizace na ochranu přírody a ekologii)

26. 11. EdukaƟ vně sƟ mulační program pro předškoláky a jejich rodiče: ,, ŠKOLIČKA“ – 3. lekce

Jóga pro děƟ  s pí Klímovou

30. 11. Rozsvícení vánočního stromu ve Veselici – vystoupení děơ  s programem

Akce v prosinci:
1. 12. Rozsvícení vánočního stromu ve Vavřinci – vystoupení děơ  s programem 
2. 12. Pečení a zdobení perníčků
3. 12. „Mikulášská“ – vystoupení děơ  s programem pro Svaz tělesně posƟ žených občanů
5. 12. „My jsme malí čerơ ci“ – Mikuláš v MŠ – lidové zvyky a tradice dětem pro radost, 

spojené s návštěvou obecního úřadu a mikulášskou nadílkou
Zdobení stromečku na návsi – mlsy pro zvířátka a ptáčky

12. 11. Medouškovo divadélko – divadelní představení pohádky: ,,Drakovy první Vánoce“
Pečení vánočního cukroví
Vánoční dílna s pí Klímovou – zdobení perníčků

16. 12. Vánoční nadílka v MŠ
Termíny budou ještě upřesněny.

V období vánočních svátků bude provoz MŠ Vavřinec uzavřen.
Za kolektiv zaměstnanců MŠ Vavřinec 

Eva Kaššaiová



MŠ Vavřinec

Foto: Hana Kočí
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Z ČINNOSTI MLADÝCH HASIČŮ SDH VAVŘINEC

V minulém čísle obecního zpravodaje jsem vám shrnul činnost mladých hasičů v jarním 
období. Dnes vás informuji o činnosti po letních prázdninách.

Schůzky začaly v prvním týdnu měsíce září. Do týmu mladších žáků přibyli dva noví 
členové. Tréninky byly zaměřeny na přípravu plnění disciplíny závod požární všestrannosti, 
a to dvakrát týdně. V pondělí probíhala střelba ze vzduchovky a vázání uzlů v areálu u vleku. 
Ve středu pak probíhala teorie a štafeta požárních dvojic na tréninkovém hřišti.

Dne 27. a 28. září proběhlo již tradiční soustředění. Již druhým rokem jsme využili 
prostory hospůdky Na Kasárnách. První den, po příjezdu a ubytování, jsme procvičili jed-
notlivé části branného závodu. Se zapadajícím sluncem byl rozdělán táborák a byly opečeny 
párky. Následující den nás čekal okrskový branný závod ve Žďáru. Na start se postavilo 
družstvo mladších a starších žáků. Tři členové vypomohli v týmu Šošůvky. Starší hlídce 
se po součtu se štafetou dvojic podařilo obsadit perfektní 1. místo. Zakončení soustředění 
proběhlo kolem 14. hodiny. Chtěl bych poděkovat všem, kteří se na soustředění podíleli.

5. října družstvo zajíždělo do Bořitova na podzimní kolo hry Plamen. Již od ranních 
hodin bylo jasné, že soutěž bude velmi náročná. Díky nepříznivému počasí a terénu 
trati se nejedna hlídka vracela kompletně od bláta. Účast byla velmi hojná. Ve velké 
konkurenci naše hlídky dosáhly v kategorii mladších na 26. místo z 39 hlídek a starší 
na 18. ze 43 hlídek.

Během celého roku probíhala Okresní liga mládeže. Naše družstvo mladších skončilo 
na 25. místě z 33 družstev s 21 body a starší na místě 20. s 22 body.

Na závěr bych chtěl poděkovat TS Vavřinec za poskytnutí areálu u vleku a vzduchovek.
Tomáš Kakáč, vedoucí mládeže

Z ČINNOSTI SVAZU ŽEN VESELICE

Vážení spoluobčané, podzim je tu a zima za dveřmi. Začnou nám dlouhé večery 
a chmurné počasí. Spolek pro vás připravil pár akcí a bude se těšit, že najdete chvilku 
a přijdete se na nějakou z nich podívat.

Připravujeme:
 - 23. 11. 2019 – předvánoční prodejní výstava – od 10 –18 hod. viz. pozvánka
 - 30. 11. 2019 – rozsvěcování vánočního stromu od 15 hod., vystoupí děti z MŠ Vavřinec 

a děti z Veselice, přijďte podpořit ty nejmladší, nasát vánoční atmosféru a zazpívat si 
koledy. Občerstvení zajištěno.

- 8. 12. 2019 – zdobení vánočních perníků pod vedením pí Klímové ve víceúčelové budově 
Veselice od 15 hod. 

- 14. 12. 2019 – výroba dárků pro Ježíška. Děti si budou moci samy vyrobit dárky podle 
své fantazie. Akce proběhne ve víceúčelové budově Veselice od 14 hod.

Kdo bude chtít vědět víc o akci, prosím pište na náš email: svazzenveselice@seznam.cz.

Popřeji vám za spolek krásně barevný podzim a pohodu.
 předsedkyně spolku Romana Fabiánková
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Pozvánka na 
předvánoční 
prodejní výstavu

Zveme občany 23. 11. 2019 od 10 do 18 hod. 
do víceúčelové budovy Veselice.

Co je připraveno: 

Keramika Lucie – široký výběr keramických 
výrobků, 
jak na zahradu, tak i do interiéru

Eurona Cerny – fi rma, která vyrábí přípravky 
na úklid, kosmetické výrobky, doplňky stravy atd.

Kristýna – květinové výrobky – prodej adventních 
svícnů, věnce na dveře a různé vánoční doplňky. 
Kdo bude mít zájem, vybere si sám materiál 
a pí. Petrželová – aranžérka – Vám udělá věnec 
podle Vašich představ

Perníky – prodej domácích perníků – Mikuláši, 
čerti, andělé, stromečky atd. 

   Vše co patří k Vánocům

Těšit se budou prodejci – občerstvení zajištěno
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 DRAKIÁDA VE VAVŘINCI

Dne 28. září se ve Vavřinci u vleku konalo tradiční pouštění draků. Děti různých věkových 
kategorií se snažily dostat své příšerky do vzduchu.

Když se děti na louce proběhly, čekala je možnost se občerstvit gulášovou polévkou.
Pro malé i dospělé byla též možnost zabojovat o nejlepšího střelce ze vzduchovky. 

Celkem se sešlo 43 střelců. V mužské kategorii nejvíce nastřílel Jiří Kakáč, v ženské Zuzana 
Čechmanová, oba si odnesli putovní pohár.  Nejlepší z dívek byla Adélka Stiskálková 
a z chlapců Toník Moravec. Všem střelcům gratulujeme.

Za TS Klára Stiskálková

ZÁJEZD PRO DĚTI A RODIČE DO ČASTOLOVIC A OKOLÍ
V sobotu 21. září jsme se společně, my rodiče s dětmi, vydali ze zastávky ve Vavřinci  

autobusem směr Letovice. Zastávka na ranní kávičku byla ve Vysokém Mýtě. Před devátou 
hodinou jsme dorazili do Třebechovic pod Orebem, kde nás čekala návštěva Muzea  bet-
lémů.  Vystavené betlémy zaujaly děti i dospělé. Nejkrásnější byl však dřevěný vyřezávaný 
a pohyblivý betlém.

Poté jsme se přesunuli do Častolovic, kde jsme si prohlédli zámek, ale mohli jsme 
obdivovat upravený a rozlehlý park, růžovou zahradu i zámeckou oboru.

Ve 13,15 hod. jsme se přesunuli do Potštejna. Zde jsme měli možnost poobědvat. 
Z restaurace Slavie jsme se vydali po cestě asi 2,5 km do mírného kopce na zříceninu hradu 
Potštejn. Poté jsme se vydali nazpět k autobusu. Domů jsme dorazili unaveni, ale spokojeni.

Za TS Klára Stiskálková

ZÁJEZD SPOLKU VESELICKÁ KAPLIČKA

Stalo se již tradicí, že na první zářijovou sobotu organizuje spolek VESELICKÁ 
KAPLIČKA pro své členy a příznivce poznávací zájezd. Na programu toho letošního byla 
návštěva Kostnice v podzemí kostela sv. Jakuba v Brně a poté ještě Čejkovic a Lednice. 
V Čejkovicích jsme absolvovali společnou návštěvu bylinkového ráje SONNENTOR 
a prohlídku Templářských sklepů s degustací vín. V Lednici měl každý z účastníků zájezdu 
program individuální. Letošnímu zájezdu, na rozdíl od těch předešlých, moc nepřálo 
počasí, ale myslím si, že s ním můžeme být opět spokojeni.

Od roku 2004 se jich uskutečnilo již celkem šestnáct, a tak mi dovolte v krátkosti 
zmínit, kam všude se již jejich účastníci podívali. Cílem zájezdu prvního bylo město 
Brno, kde jsme navštívili hrad Špilberk a Technické muzeum. Poté jsme se autobusem 
přemístili do Lelekovic, odkud jsme podnikli pěší vycházku s cílem ve Vranově. Na ní 
byla první zastávkou rozhledna na kopci Babí lom a druhou originální oddechového 
místo nazvané příhodně jako Lelkovadlo. Tento zájezd se uskutečnil již před patnácti 
roky 1. května 2004, tedy v den přijetí České republiky do Evropské unie. V tomto 
roce jsme se potom začátkem září vydali ještě na jeden zájezd, a to na Náchodsko. 
Část účastníků absolvovala turistickou vycházku z Dobrošova do Náchoda s návštěvou 
vyhlídkové věže na Jiráskově chatě a komentovanou prohlídkou tzv. řopíku Březinka. 
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Druhá část účastníků absolvovala návštěvu Adršpašsko-teplických skal. Společně jsme 
potom navštívili osadu Veselici u Nového Města nad Metují, kde jsme po prohlídce 
osady poseděli s místními občany. Obdobný program měl zájezd v roce 2009, kde jsme 
navštívili Telč a současně další z vesnic s názvem Veselice, a to nejmenší vesnici toho 
názvu ležící u Havlíčkova Brodu. Na návštěvu této osady často vzpomínáme, protože 
tam panovala velice přátelská a veselá nálada. Naše zájezdy jsou vždy organizované 
tak, že hlavním cílem je některé větší město ve vzdálenosti cca 100 km od Veselice 
s návštěvou některého turistického cíle v jeho okolí. Díky tomu jsme navštívili např. 
Lednicko-valtický areál, Památník železné opony v Čížově nedaleko Znojma, hrad 
Buchlov nedaleko Velehradu a Bouzov. Ze zámků vzpomenu Náměšť na Hané, Milotice, 
Kroměříž, Jaroměřice nad Rokytnou, Uherský Ostroh a Bučovice. Velice zajímavá byla 
i návštěva nového Muzea tvarůžků v Lošticích, ale také např. Muzea obuvi a Baťova 
mrakodrapu ve Zlíně. Z uvedeného je vidět, že se jednalo o pestrou směsici turistických 
míst a atraktivit ležících z velké většiny na naší krásné Moravě.

Závěrem bych rád jménem výboru spolku poděkoval obci Vavřinec za fi nanční podporu 
spolku, která byla vždy použita na spolufi nancování uvedených zájezdů.

Miloslav Novotný, předseda spolku

 

 
    JJeeddnnaa  zz  nneejjvvěěttššíícchh  zzeemměěmměěřřiicckkýýcchh  ffiirreemm  vv  ČČRR  ss  nnaabbííddkkoouu  
komplexních geodetických prací 

 

�  Práce v ka tast ru  nemovi tost í  
�  Geometr ické p lány  
�  Pozemkové úpravy  
�  Technické  mapy  
�  Geodet ické  práce  ve  výs tavbě  
�  Speciá ln í  práce  inženýrské  geodéz ie  
�  Dig i ta l izace mapových podkladů  
�  Geograf ické  in formační  sys tém y -  G IS  

BLANSKO, Smetanova 6    
Blažek Leoš  

blazekl@geodezie-brno.cz 
  www.geodezie–brno.cz 

GB-geodezie, spol. s r.o. 

tel. 723 830 686 
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Hasičského záchranného sboru
České republiky



Recyklujte elektro, má to smysl
Díky recyklaci jde znovu využít víc než 90 procent materiálů. O důvod navíc odnést vysloužilá elektrozařízení, od svítidel 
až po elektrické hračky, na to správné místo – do zpětného odběru.  V popelnici se totiž recyklace nedočkají.  

Navíc některá elektrozařízení obsahují látky, které škodí životnímu prostředí – například rtuť v zářivkách. To, 
které výrobky nepatří do komunálního odpadu a přírody, snadno poznáte podle symbolu přeškrtnuté popelnice na obalu.

EKOLAMP je už od roku 2005 jedničkou v péči o to, co již nesvítí. Od ledna 2019 se staráme také o ekologickou recyklaci 
dalších elektrozařízení. Služba zpětného odběru je pro spotřebitele zdarma.

Co sbíráme:
SVĚTELNÉ ZDROJE 
• Sbíráme: úsporné kompaktní zářivky, výbojky, lineární zářivky 

a LED světelné zdroje.
• Do sběrných nádob nepatří: klasické, refl ektorové a halogenové 

žárovky.

MALÁ A VELKÁ ELEKTROZAŘÍZENÍ
• Sbíráme: domácí spotřebiče, spotřební elektroniku, svítidla, zařízení reprodukující zvuk či obraz, 

elektrické a elektronické nástroje, hračky, vybavení pro volný čas a sport. 
• Nesbíráme: obrazovky, monitory, 

televize, telefony, tablety, ledničky, 
chladničky, klimatizace apod. 

Kam s nimi?
Nepotřebné elektro nejprve zkuste nabídnout někomu jinému. Zachovalá 
elektrická hračka nebo domácí spotřebič mohou ještě udělat radost 
a službu třeba u sousedů. 

Pokud spotřebiče už nejdou opětovně využít, předejte je k ekologické 
recyklaci. Elektrozařízení můžete odevzdat v prodejně při nákupu nových, 
na sběrných dvorech nebo dalších sběrných místech. Všechny lokality 
jsou vybaveny vhodnými sběrnými nádobami.  

Nejbližší sběrné místo jednoduše najdete na www.ekolamp.cz. Kde ode-
vzdat světelné zdroje, zjistíte také pomocí mobilní aplikace „Kam s ní?“.

Více na www.ekolamp.cz kolektivní systém pro zpětný odběr elektrozařízení
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Říjen 2019

  Jak obec pozná spolehlivý kolektivní systém?

Nejsnáze tak, že na svém sběrném dvoře nenajde 
hromady elektro odpadu, o který by její smluvní 
kolektivní systém nejevil zájem. Jde především 
o zářivky, televize či ledničky, tedy elektrood-
pad, který má charakter nebezpečného odpadu. 
Takový elektroodpad obsahuje látky, které jsou 
škodlivé jak pro člověka, tak pro životní pro-
středí jako takové. Je tedy fi nančně velmi náročný na ekologickou recyklaci. 
Čili nic pro vykuky.
Kolektivní systém musí ze zákona zajistit svoz všech kategorií elektroodpadu, na které má licenci. 
Seznam kolektivních systémů s uvedením kategorií elektroodpadu, na které mají tyto kolektivní 
systémy licenci, naleznete na stránkách Ministerstva životního prostředí.

Co EKOLAMP sbírá a kdy objednat odvoz
O tom, že EKOLAMP nově sbírá kromě osvět-
lovacích zařízení i malé a velké elektro, jsme 
Vás již několikrát informovali. Pokud si stále 
nejste jistí, co sbíráme a co ne, poradí Vám 
první z našich nových letáků. S přehlednou 
infografi kou doplněnou konkrétními příklady 
se už nespletete.
Také druhý leták je bezesporu velmi prak-
tický. Zjistíte z něj, jaká  minimální množství 
jednotlivých skupin elektrozařízení je potřeba 
shromáždit pro objednání jejich odvozu. Pro 

úplnost v letáku uvádíme i postup pro objednání a důležité kontakty.

Když pouliční osvětlení doslouží
Výměny veřejného osvětlení řeší jednou za čas každá obec, ať už kvůli zastarání či energetické 
náročnosti. Pokud se Vás tato problematika zrovna týká a přemýšlíte, co udělat se starými lampami, 
obraťte se na nás.
EKOLAMP zdarma zajišťuje svoz a recyklaci veškerých osvětlovacích i dalších elektrozařízení, 
postará se tedy i o lampy z veřejného osvětlení. Předáním vysloužilých lamp do zpětného odběru 
splníte podmínky Zákona o odpadech a navíc ušetříte.
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Nezapomínejte na peníze za inzerci z motivačního programu
Podzim je tu a konec roku se blíží mílovými kroky. Proto Vám chceme připomenout možnost získat 
motivační odměnu za zveřejnění informací o způsobu zajištění zpětného odběru.
Pokud náš smluvní partner informuje konečné uživatele o zpětném odběru například formou tištěného 
článku, či inzerce na svých webových stránkách, má nárok na paušální odměnu ve výši 1000 Kč bez 
DPH za každé kalendářní čtvrtletí. Letáky, informační listy, či články pro bezplatné využití naleznete 
na stránkách EKOLAMPu. Podrobnosti k motivačnímu programu a možnosti, jak získat fi nanční 
odměnu, naleznete na stránkách ekolamp.cz v sekci Aktuality a akce.

Vyhrajte iPhone XR v naší soutěži „Zrecykluj to!“
Tři nové mobilní telefony iPhone XR čekají na výherce soutěže, která probíhá od 15. října 

do 15. listopadu 2019.
Co je pro výhru potřeba udělat? 
Stačí být starší 15 let, stáhnout 
si hru „Zrecykluj to!“ do svého 
tabletu či chytrého telefonu, zare-
gistrovat se do soutěže a pak už 
jen mít štěstí. Tři náhodně vyloso-
vaní hráči získají od EKOLAMPu 
telefon iPhone XR.
Více o soutěži naleznete 
na www.zrecyklujto.cz
Hodně štěstí ve hře! 

Kam s ním
Slyšeli jste už o novém vyhledavači sběrných míst Kam s ním? Jednoduše zadáte typ odpadu 
a zobrazí se vám nejbližší sběrná místa, kde je můžete odevzdat. Projekt má ambici postupně 
integrovat všechna dostupná sběrná místa takřka na cokoliv. Za projektem stojí zakladatelé 
úspěšného celorepublikového projektu Ukliďme Česko. Jsme rádi, že můžeme být součástí 
projektu, který přináší jednoduchost a praktičnost pro každého.
Vyhledávač na stránkách kamsnim.cz zatím běží v testovací provozu, takže zkoušejte 
a testujte. Tvůrci budou moc rádi za jakoukoliv zpětnou vazbu.
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HISTORIE – VAVŘINEC ROKU 1919

Po skončení světové války a rozpadu Rakousko-Uherské monarchie se začala tvořit 
nová republika Československá. K poválečné velké bídě a nedostatku se bohužel přidalo 
také velmi špatné počasí a následná neúroda. V roce 1919 začalo jaro vlastně až v druhé 
polovině května, jarní setí se velmi opozdilo a zima započala již v druhé polovině října, 
takže jen stěží se sklidila polní úroda. Některým Vavřineckým méně dbalým zemědělcům 
zasypal brambory na polích sníh, a proto museli skoro tři týdny čekat, až sníh roztaje, načež 
teprve v listopadu dobývali pomrzlé brambory.

Lidé v celé naší zemi a také ve Vavřinci uvítali vznik Československa s nadějemi, 
že nový stát bude řešit hmotné, sociální, společenské a duchovní problémy ve prospěch 
všech skupin obyvatelstva. V průběhu roku docházelo postupně k velkým změnám. Zda 
byla všechna tehdejší rozhodnutí správná, těžko posoudit. Mnoho starého zaniklo, mnoho 
nového se zrodilo a nejinak tomu bylo i u nás ve Vavřinci. O výměně starostů v takzvaném 
Odevzdávacím protokolu z 13. 7. 1919 je mnoho zajímavých informací z tehdejší doby. 
Zapisovatelem byl Ševčík Jan, svědkové Martinek Vincenc a Slouka Josef. Odstupující 
starosta Josef Štolpa, místní rolník z čp. 43 má stále ve Vavřinci pokračovatele svého rodu. 
Nový nastupující starosta Viktorín Barák hostinský čp.  15. V současnosti z jeho rodiny ve 
Vavřinci již nikdo není, jedna z jeho dcer – Marie provdaná Hlaváčková zemřela v roce 
1980 a byla poslední hostinskou v tomto domě, který byl zbourán roku 1987. Odevzdávací 
protokol a druhé pozdější celoroční vyúčtování nás informuje o obecních příjmech a vydá-
ních v roce 1919. Zdroje příjmů byly nájmy z bytů, polí a různé daně a prodeje. Například 
vybrané školné bylo 304,36 Kč, Obecní přirážka celoroční 1 660,97 Kč. Pivní a kořaleční 
dávka 335,84 Kč. Prodej štěrku a kamení 468,34 Kč. Prodej ovoce 20 Kč. Za pronájem 
ovocných stromů 97,40 Kč. Pronájem obecních polí za rok 1919 činil 1 350,20 Kč, například 
nějaký Gric Jan 14,10 Kč. Petlachová Františka 50,50 Kč. Nečas Josef 8,70 Kč. Trávníček 
Vincenc 12,80 Kč. Nečas Josef 36,70 Kč. Trávníček František 14,20 Kč. Slouka Josef 
27,80 Kč. Nečas František 12,20 Kč. Dohnal Josef 59,40 Kč. Hejč František 14,80 Kč.
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Nájmy budov a bytů. Už z doby vládnutí Marie Terezie byly ve Vavřinci tři obecní nájemní 
domy. Pazderna čp. 48, kovárna čp. 33 a takzvaná pastouška čp. 5, která byla pronajímána 
od roku 1754 obecnímu pastýři. Tahle profese časem zanikla, a proto byl dům prodán roku 
1882 židovské rodině Feinů a Heiligů. Noví majitelé, čilí obchodníci, si z bývalé pastoušky 
postupně vystavěli byt, obchod se smíšeným zbožím a pražírnu kávy. Tak se z pastoušky, 
obecního domku čp. 5 stala nově „židovna“, obchod prosperující téměř 61 roků. Naší obci 
po tomto prodeji zůstaly kovárna čp. 33, kde je uváděn roční příjem od nájemce kováře 
Petlacha Augusta 150 Kč a také pazderna čp. 48, dům s několika menšími byty pro místní 
a méně majetné spoluobčany. Roční nájemné bylo různé, například Ondroušek František 
54 Kč, Nečas Jan 60 Kč, Kala Metoděj 50 Kč. Ve vavřinecké „pazderni“ nebýval vždy 
příbytek chudiny. V předcházejících létech byla tato budova vystavěna na textilní zpracování 
a sušení lnu nebo konopí, při kterém ze stonků těchto rostlin vznikal dřevitý odpad zvaný 
pazdeří a od toho vznikl tenhle název všech takových domů. Pazderny byly v dřívějších 
dobách v mnoha obcích a jelikož bylo v nich zvýšené nebezpečí požáru, musely se stavět 
tak jako u nás, na kraji vesnic, v určité vzdálenosti od ostatních obydlí. Život na venkově 
se měnil, ale název „pazderna“ nám zůstal.

Tolik k příjmům roku 1919 a následují některá obecní vydání. Splácení výpůjčky a 
úroků do sloupské Raiffeisenky 820,50 Kč, odměny radních Štolpa Josef 160,90 Kč, Barák 
Viktorín 125 Kč, Nečas Josef 75 Kč, Kakáč Jan 50 Kč, různé daně 420,13 Kč, například 
pozemková daň 150 Kč, pojištění kovárny 2 Kč, pazderny 3 Kč, pojištění koní ku požáru 
29,50 Kč. Před domem čp. 25 oprava pumpy u studny 155 Kč, za kancelářské potřeby a 
poštovné 111,29 Kč, za opravu a bílení hasičského skladiště 26 Kč, za opravy cesty 30 Kč, 
na obecní stromky a sázení jich 14,80 Kč, za prohazování sněhu 12 Kč, lístky na ošacení 
13,34 Kč. Na opravu střechy obecní kovárny dehet 68 Kč, papír 44,35 Kč, a dovoz dehtu 
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AKTUÁLNÍ INFORMACE Z OBÚ VAVŘINEC

• Oznamujeme občanům, že s účinností od 1. 1. 2020 má držitel psa povinnost zajistit očipování 
psa. Obecní úřad zajistil čipování ve všech místních částech s MVDr. Jiřím Bártou, a to v sobotu 
16. 11. 2019. Žádáme držitele psů, kteří budou mít o čipování zájem, aby se nahlásili na obecním 
úřadě, abychom mohli akci časově rozvrhnout. Cena je 400,- Kč za čip včetně jeho registrace.

KALENDÁŘ AKCÍ LISTOPAD – PROSINEC 2019

Čtení o pejscích  ................................................................. čtvrtek 14. 11. 2019
Knihovna ve Vavřinci, začátek v 17 hod., 
Pořádá knihovna Vavřinec
Předvánoční výstava  ......................................................... sobota 23. 11. 2019
Víceúčelová budova ve Veselici, od 10 do 18 hod.
Pořádá spolek Svaz žen Veselice
Slavnostní rozsvěcení vánočního stromu ve Veselici  ...... sobota 30. 11. 2019
Prostranství na nové návsi, začátek v 15 hod.
Slavnostní rozsvěcení vánočního stromu ve Vavřinci  .... neděle 1. 12. 2019
Prostranství u kapličky, začátek v 15 hod.
Zdobení vánočních perníčků ve Veselici  ......................... neděle 8. 12. 2019
Víceúčelová budova ve Veselici, začátek v 15 hod.
Pořádá spolek Svaz žen Veselice
Výroba dárků pro Ježíška  ................................................ sobota 14. 12. 2019
Víceúčelová budova ve Veselici, začátek ve 14 hod.
Pořádá spolek Svaz žen Veselice
Valná hromada TS Vavřinec ............................................. sobota 14. 12. 2019
Společenská místnost ve Vavřinci, začátek v 17 hod. 
Vánoční dílna   .................................................................... prosinec 2019
Společenská místnost ve Vavřinci, pořádají TS Vavřinec
Valná hromada SDH Vavřinec .......................................... pátek 27. 12. 2019
Společenská místnost ve Vavřinci, začátek v 17 hod.

z dráhy 15 Kč. Na vydržování a výchovu sirotků Heleny, Marie a Vladimíra Dobiáškových 
1 255 Kč, Hudcovi Janu hostinskému z vrchní hospody čp. 50, za stravování vojínů při 
rekvisici 12 Kč. Policejní výlohy nočnímu hlídači 150 Kč, obecnímu zvoníkovi 36 Kč, 
obecnímu sluhovi 96,80 Kč.

Obecní účty roku 1919: Příjem – 5 262,76 Kč. Vydání – 5 145,13 Kč. Zbývá pro rok 
1920 – 117,63 Kč.

Z rodinného archivu jsem vybral ke zmiňovanému roku 1919 připomínku k pozapome-
nuté vavřinecké historii. Neúplné Obecní účetnictví a  mé doplňující poznámky vám aspoň 
částečně umožnily nahlédnout do tehdejšího poválečného a nelehkého života ve Vavřinci.

Rostislav Burget
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